
دانش معلمان نیازمند به روز رسانی است
عضو کمیسیون آموزش مجلس شورای اسلامی: دریا وفایی/ گروه  جامعه 
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 آن طور که نتایج آخرین آزمون تیمز و پرلزکه یک مجموعه 
ارزشیابی بین المللی از سطح علمی دانش آموزان است، 
نشــان می دهد ایران درردیف کشورهای قعر جدول قرار 
دارد. موضوعی که معاون ســابق وزارت آموزش وپرورش 
هم درباره آن به مسئولان وقت اعلام کرده بود » از دلایل 
افت دانش در دانش آموزان عدم به روز رسانی آموزش در 
خود معلمان است و بیست ســال است که بحث آموزش 
حین خدمت برای معلمان تعطیل شده است«. او هشدار 
داده بود که »چنانچه اصلاحات ساختاری صورت نگیرد، 
کشــور با افت بیشترســواد دربین دانش آموزان مواجه 
خواهد بود«. هرچند به گفته محمد بیجار زهی نماینده 
سیستان و بلوچستان؛ نسل جدید دانش آموزان از درجه 
آی کیــو بالایی برخوردارنــد؛ اما تا زمانــی که وضعیت 
آموزش در مدارس و دانشگاه ها بهبود پیدا نکند نمی توان 
تغییرات چشمگیری در این رده بندی ها را شاهد باشیم، 
کمااینکه بسیاری از خانواده ها معتقدند هوش و استعداد 
فرزندان شان در مدارس به ویژه بخش دولتی، به هدر می 
رود. این عضو کمیســیون آمــوزش و تحقیقات مجلس 
شورای اســلامی در گفتگو با ما به نکات قابل تاملی اشاره 

کرد که درادامه می خوانید:
بسیاری از والدین معتقدند کیفیت آموزش 
در مقاطع مختلف تحصیلــی به ویژه پایه 
ابتدایی چندان مطلوب نیست و با پدیده بی سوادی 
در سوادآموزی مواجهیم. با توجه به این نگرانی ها، 
معایبی که باید هرچه سریعتر درسیستم آموزش و 

پرورش کشور رفع شود چیست؟
چند وقت پیش درشورای عالی انقلاب فرهنگی جلسه ای 
راجع به کنکور بود و هرکســی صحبتی می کرد، یکی از 

معدل بالا حرف می زد و یکی از پایین آوردن معدل دفاع 
می کرد. به عنوان عضو کمیسیون آموزش مجلس به آن ها 
گفتم که کنکور را حذف کنید، جنگ و دعواها بر سر کنکور 
است که این همه شــاخه و گروه و باند ایجاد کرده است. 
اگر قدرت اجرا داشــتم کنکور را مثل خیلی از کشورهای 
دنیا حذف می کردم. بنابراین یکی از معایب وجود همین 
کنکور است. کمیسیون آموزش باید به جمع بندی برسد و 
به صحن بیاورد و نماینده ها نیز رای بدهند و حذف کنکور 
تبدیل به قانون شود. اینکه چرا تا الان عملی نشده به دلیل 
عدم اراده قاطعانه است که به هرحال شاید منافع عده ای به 

خطر می افتد. همچنین کمبود مدرسه و معلمان با تجربه، 
از عللی است که باعث می شود دانش آموز ما که از ضریب 
هوشی بالایی برخوردار اســت نتواند به درستی آموزش 
بگیرد و به تعبیر اغلب والدین، بی سوادی را درحین تعلیم 
و تعلم در میان دانش آموزان ببینیم. الان فقط در همین 
حوزه خودمان یعنی چابهار 2هزار کلاس درس کم داریم و 
همان معدود کلاس هم که داریم حدود پنجاه نفری است. 
معلوم است که معلم فرصت نمی کند از همه دانش آموزان 
سوال بپرسد به وضعیت همه دانش آموزان رسیدگی کافی 
داشته باشد. بعد از این دو مورد، بحث سواد خود معلمان 

است که باید به آن بپردازیم، یعنی ســواد و علم معلمان 
حتما باید به روزرسانی شــود باید دوره های بازآموزی را 
هرچند ماه یک بار طی کنند. چه توقعی داریم وقتی معلم 
خودش دانش به روزی نداشته باشد بتواند آموزش خوبی 
را به دانش آموزان ارائه بدهد. تعطیلی دوره های بازآموزیِ 
معلمان نتیجه ای جز این ندارد که موجی از نسل باسواد 
بی سواد تحویل جامعه داده شود. از طرفی معیشت معلمان 
هم به نوبه خود بر کیفیت آموزش تاثیر می گذارد؛ معلمی 
که دهها دغدغه زندگی و مالی دارد چگونه می تواند تمرکز 
دقیقی داشته باشد و تدریس خوبی انجام دهد. نکته مهم 
دیگر این است که سیستم آموزش ابتدایی ما باید به طور 
کلی تغییرکند، یعنی باید از همان دبستان بر روی تئوری 
تمرکز نکنیم. الفبا را که یاد گرفتند بلافاصله کارهای عملی 
شروع به آموزش شود، دانش آموزان مهارت زندگی کردن 
را بیاموزند. مهارت حرف زدن- مهارت ارتباط گیری صحیح 
با دیگران و مهارت های فنی و حرفه ای که در زمان ما وجود 
داشت. متاسفانه خلاهای بسیار زیادی در سیستم آموزش 
و پرورش ما وجود دارد و خطرات گوناگونی هم به واسطه 

آن درکمین نظام آموزشی ما است.
 با توجه به وضع موجود که به آن اشــاره 
کردید چه ترســیمی می توانیم از آینده 

تحصیل و دانش در کشورمان داشته باشیم؟
در واقع به نوبه خودم باید هشدار بدهم، اینکه افغانستان 
و پاکستان و کشورهای حاشــیه خلیج فارس هم دارند از 
ما پیشــی می گیرند و ایران که یک زمانی جزو رتبه های 
برترعلمی دنیا بود الان به این وضعیت افتاده است، واقعا 
 جای نگرانی دارد، داریم نســل باســواد بی سواد تربیت 
می کنیم و به حواشی می پردازیم... . بنابراین اگر با همین 
برنامه ریزی هایــی که داریم جلو برویــم، وضعیت دانش 

وآموزش از الان هم بدتر می شود. 

معاون روابط عمومی اورژانس 
کشورخبرداد:

آمار مسمومیت با منواکسید 
کربن رو به افزایش است

فاطمه براتی /گروه جامعه
news@ naslefarda.net 

معاون روابــط عمومی اورژانس کشــور از آمار 
مسمومیت تا 2۱ دی خبر داد و گفت: 2۷۹۳نفر 

به مراکز درمانی اعزام شدند.
بابک یکتاپرست در گفت وگو با خبرنگار نسل فردا 
با اشاره به آمار مسمومیت با منواکسید کربن از 
اول مهر تا بیست ویکم دی  اظهار کرد: در مدت 
زمان مذکور حدود ۳۶۹۵نفر دچار مسمومیت 
شــدند که از این تعداد 2۷۹۳مــورد به مراکز 
درمانی اعزام که رشــد بیســت و یک درصدی 
داشته  و ۷۰۳نفر در محل درمان که ۱۳ درصد 

کاهش داشته است.
وی با اشاره به آمار فوتی ها به دلیل مسمومیت 
با منو اکســید کربن ادامــه داد: در مدت زمان 
مذکور حــدود ۱۹۹نفر جان خود را از دســت 
دادند و تهران  با ۴۱۶ مسموم، آذربایجان غربی 
۳۳۶خراسان رضوی با ۳۶۰  به ترتیب بیشترین 
آمار مسمومان با CO را به خود اختصاص دادند، 
همچنین استان های تهران، اصفهان، خراسان 

رضوی بیشترین آمار فوتی را داشتند.
معاون روابط عمومی اورژانس کشور با اشاره به 
جنسیت افرادی که با منواکســید کربن دچار 
مسمومیت شدند، گفت: حدود ۵2 درصد افراد 
مسموم شده با منواکسید کربن زن و ۴۳درصد 
مرد بودند، همچنین لازم است بدانیم ۸۱درصد 
علت مسمومیت در منازل مســکونی نقص در 

لوله کشی آبگرمکن و بخاری بوده است.

واکنش نسبت به انتخاب واژه 
جایگزین پست

نسل فردا: معاون وزیــر ارتباطات و مدیرعامل 
شــرکت ملی پســت به انتخاب واژه »فرسته« 

جایگزین واژه »پست« واکنش نشان داد. 
احمدی این تصمیم را زیر ســوال برده و از عدم 
مشورت با نهادهای مرتبط ابراز نارضایتی کرده 
است. او واژه »پســت« را نه تنها دارای جایگاه 
تاریخی و فرهنگی در ایران دانســته، بلکه آن را 
کلمه ای نوســتالژیک و پذیرفته شده در جامعه 
معرفی کرد.بعد از انتشار این خبر توسط نسرین 
پرویزی، معاون واژه گزینی فرهنگستان زبان و 
ادب فارسی، عصر دیروز از انتخاب واژه »فرسته« 
به عنوان جایگزین واژه »پست« بسیاری از فعالان 
فرهنگی،فضای مجازی و مردم نســبت به آن 
واکنش نشان دادند. نسرین پرویزی در توضیح 
این انتخاب گفت: »آنچه شما ارسال می کنید، 
شبیه یک بسته پستی اســت که برای دیگران 
می فرستید. بن مضارع »فرست« از فعل فرستادن 
گرفته شده و واژه »فرســته« در برابر »پست« 
انتخاب شده است.« انتخاب واژه جایگزین پست، 
منجر به واکنش محمد احمــدی، معاون وزیر 

ارتباطات و مدیرعامل شرکت ملی پست شد. 
اما احمدی در این خصوص در صفحه ایکس خود 
نوشت: واژه »پســت« در تاریخ و فرهنگ ایران 
جای دارد و تصمیم فرهنگستان برای جایگزینی 
واژه نوستالژیک و زیبای »پست« با واژه نامانوس 
»فرسته« بدون مشــورت  نهادهای مرتبط، از 
جملــه وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات یا 

شرکت ملی پست جای سوال دارد.«

پایان شوم سکه های تقلبی 
نســل فردا: با مراجعــه مالک یــک مغازه 
طلافروشي  به کلانتري ، وي مدعي بود تعدادي 
سکه طلا از 2 مرد خریداري کرده و  سپس متوجه  
شده است سکه ها  تقلبي مي باشد. رئیس پلیس 
پیشگیري پایتخت از دستگیري 2 ضارب سکه 
هاي تقلبي، خبر داد و گفت: این متهم با فروش 

سکه هاي تقلبي تجمیع مال مي کردند.
سردار علي قاســم پور، در تشریح این خبر بیان 
داشت: با تشکیل پرونده، رسیدگي به موضوع در 
دستور کار تیم عملیات  بازار قرار گرفت و پس از 
پي جویي هاي انتظامي و با بررسي هاي میداني 
و استفاده از شیوه هاي نوین پلیسي، مشخصات و 

مخفیگاه این متهمان شناسایي شد.
رئیس پلیس پیشگیري پایتخت، اظهار داشت: 
با اخذ مجــوز از مقامات قضایــي، تیم عملیات 
کلانتري به مخفیــگاه متهمــان مراجعه و در 
یک عملیات غافلگیرانه هر 2 را دســتگیر کرده 
و در بازرســي از محل نیز 2 دستگاه پرس براي 
ضرب سکه، ۳۰عدد انواع قاب هاي سکه در ابعاد 
مختلف، حدودا هزار عدد پولکي تقلبي سکه خام، 
حدودا پنج هزار کارت مخصوص پرس انواع سکه 
با نام هاي صرافي و بانــک هاي مختلف، حدودا 
صد ورق هجده تایي هلوگرامي جعلي، 2۰ ورق 
۱۰تایي چاپ هلوگرام، انواع و اقسام ابزار آلات و 
پرداخت سکه کشف و ضبط شد. وي تصریح کرد: 
متهمان پس از انتقال به کلانتري به جرم خود 
مبني بر ضرب و فروش  سکه هاي تقلبي اعتراف 
کردند و با تکمیل پرونده براي تحقیقات بیشتر 

به پلیس اطلاعات تهران بزرگ منتقل شدند.

اخبار روز 
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غذا نخوردن و گرسنگی  
می تواند باعث سرگیجه شود؟

پریسا جمدی / گروه ترجمه 
news@ naslefarda.net 

قطعا همه ما در طول زندگــی تا به حال دچار 
سرگیجه شده ایم. پس قطعا می دانید که چه 
احساســی دارد، اما تعیین علت دقیق آن کار 
آسانی نیست. خب سرگیجه علل مختلفی دارد.
نخوردن به اندازه خودش می تواند یکی از دلایل 

سرگیجه باشد، اما همیشه اینطور نیست.
در ادامه در مورد علت ســرگیجه ناشی از غذا 
نخوردن و گرســنگی و عوامل تاثیــر گذار بر 
ایجاد سرگیجه اطلاعاتی را با شما به اشتراک 

گذاشته ایم. با ما همراه باشید.
علت سرگیجه ناشی از حذف وعده های غذایی

وقتی میزان گلوکز- که معمــولا قند نامیده 
می شود- در خون به کمتر از ۷۰ میلی گرم در 
دسی لیتر برسد، عارضه ای به نام هیپوگلیسمی 
رخ خواهد داد.به این حالت »قند خون پایین« 
گفته می شود و در صورت مبتلا بودن به دیابت 
و داشتن مشــکل در مدیریت سطح قند خون 

ممکن است مدام این عارضه را تجربه کنید.
دلایل دیگری هم همچون موارد زیر می توانند 

باعث افت ناگهانی قند خون شوند:
*آب و هوا

*تغییرات ارتفاع
*حذف وعده های غذایی یا بــه طور کلی کم 

خوری
*نخوردن وعده های غذایی متعادل حاوی مواد 

مغذی کافی
قند خون در نتیجه هضم کربوهیدرات ها تامین 
می شــود و منبع اصلی انرژی برای مغز است. 
درنتیجه، حذف وعده های غذایی یا عدم مصرف 
کربوهیدرات ها باعث کاهش سطح قند خون و 

در نتیجه سرگیجه ناگهانی خواهد شد.
اگر بعد از حذف یک وعده غذایی ســرگیجه 
دارید و شک دارید که قند خونتان کاهش یافته 
است یا خیر، ممکن است علائم دیگری همچون 
گرســنگی، گیجی، عرق کردن و لرزش را نیز 
احساس کنید.این ترکیب علائم نشان می دهد 

که باید سریع چیزی بخورید.
هشدار

حذف وعده هــای غذایی یــا کاهش 
مصرف غذا به اندازه ای که باعث ایجاد علائمی 
مانند سرگیجه شــود، احتمالا نشان دهنده 
اختلال در رابطه با غذا یا اختلال خوردن است.
اختلالات در خوردن هر فردی را صرف نظر از 
هویت جنسی، نژاد، سن، اندازه بدن، وضعیت 
اجتماعی-اقتصادی یا موارد دیگر تحت تاثیر 

قرار می دهد.
اختلالات خوردن ممکن است ناشی از عوامل 
بیولوژیکی، اجتماعی، فرهنگی و محیطی باشد، 

و تنها مربوط به فرهنگ رژیم غذایی نیست.
اگر مشکل دارید، بهتر است با یک متخصص 
مراقبت های بهداشــتی واجد شرایط مشورت 

کنید.
علل دیگر سرگیجه

سرگیجه عارضه ای پیچیده است که به 
طرق مختلف قابل احساس است و ممکن است 

ناشی از عوامل زیادی باشد.
معمولا افراد در هنگام تجربه سرگیجه حسی 
شــبیه به بی ثباتی را توصیف می کنند. افراد 
ممکن است حسی شــبیه به چرخش، شناور 
بودن، یا به نوعی خارج از تعادل بودن را تجربه 
کنند. اما سرگیجه ممکن است احساس ضعف، 
یا سبکی سر را نیز با خود به همراه داشته باشد.

البته همیشه لزوما احساس سرگیجه ناشی از 
نخوردن کافی غذا نیست.

برای تشخیص علت سرگیجه باید به علائم آن 
دقت کنید.

در ادامــه به علل دیگر ســرگیجه نیز اشــاره 
کرده ایم.

سکته- کم آبی بدن- عفونت های گوش
علل دیگر

ســرگیجه می تواند عــوارض جانبی 
بسیاری از بیماری ها باشد.

در اینجا چند دلیل احتمالی دیگر برای احساس 
سرگیجه آورده شده است که احتمالا ارتباط 

خاصی با میزان غذای مصرفی ندارد:
*اضطراب
*کم خونی

*واکنش های آلرژیک
*صدمات سر

*سردردهای میگرنی
 *عوارض جانبی دارو

Source: https://www.healthline. :منبع
com/nutrition/can-not-eating-make-
you-dizzy#bottom-line

یافته ها

آنفلوآنزا؛ ۳۰ درصد از عفونت های تنفسی  تخریب یک بنا در حریم محوطه باستانی سیلک کاشان تحصیل برای دانش آموزان رایگان شد
نسل فردا: آخرین آمار و ارقام  مربوط به عفونت های تنفسی برای اواسط هفته گذشته 
)هفته سوم دی ماه( اســت و برمبنای این اطلاعات، ۳۰ درصد عفونت های تنفسی برای 
بیماری آنفلوآنزا است. بررســی ها بیانگر این است که آنفلوآنزای غالب کشور، آنفلوآنزای 
H۱N۱ است. سرپرســت مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت با بیان اینکه 
آنفلوآنزا همچنان در صدر بیماری های تنفسی در گردش قرار دارد، گفت: در حال حاضر، 
 RSV ،آنفلوآنزا با سهم ۳۰ درصدی در صدر عفونت های تنفسی قرار دارد. پس از آنفلوآنزا

)ویروس سین سیشیال تنفسی( با حدود ۹ درصد در جایگاه دوم قرار دارد. 

نسل فردا: قرار است برخی از دانش آموزان ، شهریه پرداختی خود را از مدرسه دریافت 
کنند.رییس مرکز اطلاع رســانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش گفت که 

تحصیل دانش آموزان چهار دهک اول خانوارها در مدارس سمپاد رایگان شد. 
حسین صادقی در صفحه شخصی خود در ایکس نوشت: این مصوبه در هیأت وزیران 

تصویب و  بودجه آن تأمین و به حساب مدارس واریز شد.
وی در ادامه آورده است: دانش آموزان مشمول این مصوبه، شهریه پرداختی خود را از 

مدرسه دریافت کنند.

نسل فردا: یک خانه باغ که به صورت غیرمجاز در حریم محوطه باستانی سیلک کاشان ساخته 
شده بود با حکم قضایی تخریب شد. مدیر محوطه باستانی سیلک گفت: خانه باغ یاد شده در 
زمین کشاورزی به مساحت ۳۰۰ مترمربع ساخته شده بود.  جواد حسین زاده افزود: این تخریب 
در راستای همکاری دستگاه های اجرایی کاشان در راستای حفظ زمین های ملی، جلوگیری 
از تغییر کاربری زمین های کشاورزی و ممانعت از فرصت های به وجودآمده برای سودجویان و 
دلالان انجام شد.حسین زاده با اشاره به اینکه در اطراف سیلک 2۷۰ پلاک زمین وجود  دارد که 

۴۰ قطعه تخلف کرده اند، اظهار داشت: تا کنون ۱۱ حکم اجرا شده است. 

زهرا وفایی/ گروه  جامعه 
news@ naslefarda.net 

حوزه دارو و داروسازی کشور که چند ســالی است با چالش های گوناگونی 
دست و پنجه نرم می کند حالا طی روزهای گذشته آن طور که گفته می شود 
تحت برخی فشــارهای داخلی با مانع دیگری نیز برای فعالیت مواجه شده 
است. طبق اخبار شــنیده شده قرار اســت از این به بعد تولید دارو همانند 
سال های قبل از انقلاب اسلامی، از بین طرح ژنریک و برند فقط در قالب یک 

طرح انجام شود. اما این موضوع چه اندازه صحت دارد؟.
همایون سامه یح نجف آبادی عضو کمیســیون بهداشت و درمان مجلس 
شورای اســلامی در گفتگو با ما قطعیت این موضوع را رد کرد وگفت: هنوز 
درمورد حذف تولید داروهای ژنریک صحبتی نشــده است اما درمورد برند 
سازی، یک مقدار اختیارهایی به کارخانه ها داده شده تا اسامی داروهایشان با 

برند خودشان تولید و وارد بازار شود.
وی ادامه داد: با آزاد شدن دســت تولید کنندگان دارو برای این ساز و کار، 
بالطبع قیمت دارو کمی تغییر خواهد کرد یعنی حالت رقابتی می شود. البته 

معنایش این نیســت که به ضرر مردم تمام می شود منتهی وقتی رقابت در 
تولید داروی با کیفیت تر اتفاق بیفتد ناخودآگاه باید برای دارویی که کیفیت 

بیشتری دارد مبلغ بیشتری هم پرداخت شود.
سامه یح در توضیحات بیشتر گفت: اجرای طرح برندسازی برای این است که 
کارخانه ها نسبت به افزایش کیفیت داروها توجه بیشتری داشته باشند. ضمن 
اینکه، وقتی داروها توسط دولت قیمت گذاری می شوند طبیعتاً تولیدکننده 
هم تمایلی به تلاش برای کیفی سازی بیشتر ندارد زیرا همه داروها به یک 
قیمت فروخته می شــود و مردم هم دارو را به اسم ژنریک می شناسند. ولی 
وقتی دارو به اسم برند و تجاری کارخانه تولید شود مطمئناً در صورت افزایش 
کیفیت دارو، مصرف کنده هم تمایل بیشتری به استفاده از همان دارو با برند 

و نام خاص خودش را دارد.
این عضو کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس دوازدهم بیان داشت: در 
حال حاضر صنعت داروسازی با مشکلات بســیار بزرگی روبه روست و باید 
هر دوطرف موضوع را درنظر داشته باشــیم. از یک طرف اگر قیمت با برند 
سازی و تجاری سازی قیمت بالا برود بالاخره بر بیمار هم فشار وارد می شود 
اما از سوی دیگر اجرای این برنامه باعث می شود که صنعت داروسازی کشور 

ورشکست نشود.
او در ادامه گفت: البته باید همه جوانب این مساله چکش کاری شود و بعد در 
موردش تصمیم گیری کنیم. به نظر من برای افزایش کیفیت، ایجاد رقابت و 

برند سازی می تواند اثر بخشی خوبی داشته باشد.
به هرترتیب، حتی اگر در خوش بینانه ترین حالت، رقابتی شدن تولید دارو و 
ایجاد ماراتن برند سازی منجر به تولید داروهای باکیفیت تری درداخل شود 
اما پاسخ به این سؤالات نیز بسیار حائز اهمیت است، اینکه: قیمت گذاری ها 
چگونه خواهد بود؟ آیا این رقابت در کیفی ســازی به نفع قشر ضعیف و کم 
درآمد جامعه نیز خواهد بود و یا صرفاً بازاری برای افرادی است که دست شان 
به دهان شان می رسد؟ آیا دســتگاه های نظارتی در عمل هم اقتداری برای 
کنترل توزیع این داروها خواهند داشت و پرسش های دیگری که نسل فردا 

در شماره های آتی به بحث و گفتگو خواهد گذاشت.

یک تصمیم دارویی که شاید به نفع همه اقشار جامعه نباشد

ژنریک یا برند؟


